
اقتصادی6

گــروه اقتصــادی - از اصرار 
مجلس بــرای ارائه کالابرگ و تامین 
مابه تفــاوت حذف ارز 4200 تومانی 
از کالاهای اساســی آنقدر نگذشــته 
که فراموش کرده باشــیم اما این طور 
که معلوم اســت این مهم قرار نیست 

محقق شود! 
از همان وقتی که دولت با وجود 
بی نیــازی از تصویب مجلس اصرار 
داشــت برای دســت زدن به این به 
اصطلاح جراحی اقتصادی و حذف 
ارز 4200 تومانــی تاییــد و تصویب 
مجلس را بگیرد، شــاهد اصرار برای 
جبــران مضرات ایــن رویکرد برای 
مــردم بودیم. مجلســی ها ایده ارائه 
کالابرگ را داشتند و تاکید می کردند 
که یارانه نقدی آثار ســوء دارد. قرار 
هــم بر این شــد که تا فراهم شــدن 
زیرساخت ها یارانه نقدی که رقم آن 
هم افزایش یافته بود پرداخت شود و 

بعد شرایط تغییر کند.
اکنون اما بعد از چندین ماه نه تنها 
خبری از عمل به این وعده نیســت، 
بلکه به گفته برخی نمایندگان مجلس 
ارائه کالابرگ از ســوی دولت منتفی 
شــده است. دولتی ها می گویند علت 

عــدم اجرای این طرح کــه قرار بود 
از شــهریور ماه اجرایی شود، فراهم 

نشدن زیرساخت ها است.
جعفر قادری، عضو کمیســیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس اما 
گفته که علت وقفه در انجام این طرح، 
نبود منابع مالی اســت نه زیرساخت. 
وی همچنیــن از وجــود تناقض در 
تصمیمــات در ایــام بودجــه پرده 
برمی دارد و معتقد اســت دولت ابتدا 
باید آثار و پیامدهای مالی هر طرحی 
را برای شــورای نگهبان روشن کند، 
اگر اصلاحات نیاز بود، مجلس دست 

به کار شود.
در همین شرایط احسان ارکانی- 
عضو کمیســیون برنامــه، بودجه و 
محاسبات مجلس- از یک اولتیماتوم 
سه هفته ای برای بازگرداندن این طرح 
و توزیع آن بین مردم خبر داده است. 
قادری اما در پاسخ به این پرسش 
که اگر کالابرگ منتفی شــود، مجلس 
طــرح حمایتی دیگــری دارد، اظهار 
کرد: خیر؛ سیاست یارانه نقدی ادامه 

پیدا می کند.
این عضو کمیسیون برنامه بودجه 
معتقد اســت که فرقــی بین کوپن و 

کالابرگ نیســت. برای تامین کالای 
اساسی با توجه به قدرت خرید مردم، 

باید منابع در بودجه پیش بینی شــود. 
وگرنه اصرار بر اجــرای هر طرحی 

بی فایده خواهد بود.
احســان ارکانی اما در این باره 

سخت گیر تر است. او با اشاره به اینکه 
قرار بــود ما به تفاوت افزایش قیمت 
کالاهای اساســی به نسبت شهریور 
۱400 با کالا برگ جبران شود؛ وزارت 
اقتصاد هم گفته داریم روی کالا برگ 
کار می کنیم، گفته: اگر تعلل اتفاق بیفتد 
ما ناگزیریم ظرف دو سه هفته آینده با 
هماهنگی کمیســیون های مربوطه 
 در ایــن حوزه اقــدام نظارتی انجام 

دهیم.
او در مصاحبه با عصر ایران تاکید 
کرده که در شــرایط فعلی بهترین راه 
جبران این تورم ارائه کالا برگ است 
چراکه هرسال با قیمت کالاها ارزشش 
حفظ می شــود و اعتبارش بیشــتر 
می شود اگر دولت این را اجرایی نکند 
مجلس باید بنشیند و فکر اساسی کند. 

محســن زنگنه عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه نیــز از دیگر مدافعان 
ارائــه کالابرگ بود کــه انگار نظرش 

تغییر کرده است. 
او گفته: قطعاً کالابرگ نسبت به 
یارانه نقــدی مزایایی دارد منتها زمان 
دادن کالابــرگ به مردم مهم اســت، 
زمانی کــه ما از کالابــرگ صحبت 
می کردیم دولت می خواست به خاطر 
تورم حمایتی از برخی از اقشار انجام 
بدهد. در آن زمان پیشــنهاد شــد که 
دولت به جای اینکــه پول نقد بدهد 
به صــورت هدفمند بــرای حمایت 
از اقشــار کم درآمد به مردم کالابرگ 

بدهد.
اما الآن ارز 4200 حذف شــده 
و یــک تورم 50درصدی به کشــور 

تحمیل شــده اســت، همه کالا های 
اساســی و ســایر کالاها گران شده 
اســت، لذا در زمان حاضر کالابرگ 

دیگر موضوعیتی ندارد.
وی ادامه داد: ضمن اینکه همین 
رقــم 300 یــا 400 هــزار تومان که 
برای یک خانــواده 4نفره حدود یک 
میلیون و پانصد هزار تومان می شــود 
و خانواده ها روی این رقم حســاب 
کرده انــد؛ اگر الآن به جــای این رقم 
یارانه نقدی، کالابرگ ارائه شود قطعاً 

مشکلاتی را به وجود خواهد آورد.
او تأکید کــرد: معتقدم در زمان 
حاضــر زمان حــذف یارانه نقدی و 
دادن کالابرگ نیست و ارائه کالابرگ 
 بــه مردم هیــچ تأثیر بــه روی تورم 

ندارد.

کالابرگ بی  کالابرگ… ؟
دلیلش نبود منابع است یا فراهم نبودن زیرساخت ها معلوم نیست اما انگار دولت اراده ای برای عمل به وعده ارائه 

کالابرگ از شهریور ماه ندارد. برخی نمایندگان مجلس به تحقق این امر اصرار دارند اما برخی از درک مشکلات دولت می گویند.

گروه اقتصــادی - علی رغم  
تهیه و تصویب دستورالعمل "تعیین 
نرخ خدمات لوکوموتیوهای بخش 
خصوصی" توســط شورای رقابت 
و ابــلاغ آن به شــرکت راه آهن در 
سال ۱400، این دستورالعمل هنوز 
به اجرا نرســیده اســت. همین امر 
موجبات تشــدید انحصار و آسیب 
کیفیت خدمات ارائه شــده در بازار 
حمل و نقل خدمات ریلی را فراهم 
کرده است. بر همین اساس شورای 
رقابت طی مکاتبه ای در ۱۹ مهرماه، 
به شرکت ملی راه آهن درباره اجرا 
نکردن دســتورالعمل "تعیین نرخ 
خدمــات لوکوموتیوهــای بخش 

خصوصی" اخطار داد.
از مرکز ملــی رقابت، با توجه 
به انحصاری بودن شــبکه اصلی راه 
آهن و نقش مســلط شــرکت ملی 
راه آهن در ارائــه خدمات در بازار 
حمل و نقل ریلی، تهیه دستورالعمل 
"تعیین نرخ خدمات لوکوموتیوهای 
بخش خصوصی" در سال ۱3۹۱ در 
شــورای رقابت کلید خورد و علی 
رغم بازنگری در سال ۱3۹۹ و ابلاغ 
به شــرکت راه آهن در سال ۱400، 

هنوز به اجرا نرسیده است.
بر اساس شواهد و بررسی های 
انجام شــده در مرکــز ملی رقابت، 
شــرکت های مالــک لوکوموتیو با 
مشــکلات متعددی در خصوص 
تعیین تعرفه خدمــات لوکوموتیو 

مواجه بوده اند. 
بــه همیــن جهت شــورای 
رقابت در جلســه 4۶3 خود در 20 
اردیبهشــت ماه ۱400 تصمیماتی 
را در خصــوص تعییــن تعرفــه 

خدمات لوکوموتیــو اتخاذ کرده و 
دســتورالعمل "تعیین نرخ خدمات 
خصوصی"  بخش  لوکوموتیوهای 
را به تصویب رســاند. گفتنی است 
بر اســاس مــاده 5 دســتورالعمل 
مذکور، هیئتی کارشناسی به منظور 
بــرآورد اقلام هزینه ای تشــکیل و 
ضمن ارســال مصوبــه این هیئت، 
از شــرکت ملــی راه آهــن برای 
 شــرکت در آن دعوت به عمل آمده 

است.

در همین راستا شورای رقابت 
در ۱۶ مهــر ماه، طــی مکاتبه ای با 
مدیرعامل شــرکت راه آهن ضمن 
اشــاره به دعوت چندباره شورای 
رقابــت از شــرکت ملــی راه آهن 
برای حضور در هیئت کارشناســی 
در خصــوص تعیین تعرفه خدمات 
لوکوموتیو و گذشــت بیش از یک 
ســال از ابلاغ دســتورالعمل تعیین 
تعرفه خدمات لوکوموتیو و واصل 
نشدن پاسخ لازم، خاطرنشان کرد: 

در صــورت عــدم وصول پاســخ 
مقتضــی مفــاده مــاده )۶0( فصل 
نهم اصل 44 قانون اساســی به اجرا 

گذاشته خواهد شد.
این موضوع در حالی است که 
شــورای رقابت در راستای مقابله 
بــا رفتارهای ضدرقابتــی موجود 
در ایــن بخش عــلاوه بر تصویب 
دستورالعمل قیمتی و اجرایی سازی 
آن، می توانــد با اســتناد به ماده 5۹ 
فصل نهم قانون اجرای سیاست های 

کلــی اصل 44، تأســیس یک نهاد 
تنظیم گر بخشــی رقابت مستقل در 
حوزه حمل و نقل ریلی را به هیئت 

وزیران پیشنهاد دهد.
در رابطه با عدم اجرای مصوبه 
شــورای رقابت توسط شرکت راه 
آهن دلایلی قابل ذکر اســت که از 
جمله این دلایل تعارض میان نقش 
حاکمیتی و سیاستگذاری مدیرعامل 
راه آهن و نقش بازیگری آن در بازار 
ارائــه خدمات حمــل و نقل ریلی 

است که باید حل شود. این تعارض 
از آنجا ناشی می شود که مدیرعامل 
شــرکت ملــی راه آهــن، همزمان 
 معــاون وزیر راه و شهرســازی نیز 

هست. 
بــه این ترتیب تجمیع وظایف 
رگولاتوری و حاکمیتی و سیاست 
گذاری مدیرعامل شرکت راه آهن 
در کنار وظیفه درآمدزایی و تجاری 
برای شــرکت ملــی راه آهن باعث 
نوعی تعارض می شــود که در اجرا 
نتوانــد وظیفه سیاســت گذاری و 
تجاری را به نحوی به انجام برساند 
 که ســایر فعالان بازار نیز آســیب 

نبینند.

اخطار شورای رقابت به شرکت راه آهن؛

اجرای دستورالعمل »تعیین نرخ خدمات حمل و نقل ریلی« ضروری است

قطعاً کالابرگ نســبت به یارانه نقدی مزایایی دارد منتها زمان دادن کالابرگ به مردم مهم 
است، زمانی که ما از کالابرگ صحبت می کردیم دولت می خواست به خاطر تورم حمایتی 
از برخی از اقشــار انجام بدهد. در آن زمان پیشــنهاد شد که دولت به جای اینکه پول نقد 
بدهد به صورت هدفمند برای حمایت از اقشار کم درآمد به مردم کالابرگ بدهد.اما الآن ارز 
4200 حذف شده و یک تورم 50درصدی به کشور تحمیل شده است، همه کالا های اساسی 
و ســایر کالاها گران شــده اســت، لذا در زمان حاضر کالابرگ دیگر موضوعیتی ندارد.

گروه اقتصادی -  بانک مرکزی 
دستورالعمل اجرایی تأسیس، فعالیت، 
نظــارت و انحــلال صندوق هــای 
قرض الحسنه تک شــعبه ای مصوب 
هزار و سیصد و چهل و ششمین جلسه 
شورای پول و اعتبار را جهت اجرا ابلاغ 

کرد.
دستورالعمل مذکور به استناد بند 
)الــف( ماده )2۱( »قانون احکام دائمی 
برنامه های توسعه کشور« و با عنایت به 

ماده )۱( »قانون تنظیم بازار غیر متشکل 
پولی«، بنــد )ب( مــاده )۱4( »قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه اقتصادی، 
اجتماعی و فرهنگی جمهوری اسلامی 

ایران« تدوین شده است.
بر اساس این دستورالعمل، تاسیس  
صندوق های قرض الحسنه صرفاً با اخذ 
اجازه  نامه تاسیس از بانک مرکزی مجاز 
خواهد بــود و انتخاب اعضای هیئت 
مدیــره و مدیرعامل صندوق و تمدید 

دوره مســئولیت آنهــا موکول به تایید 
بانک مرکزی شده است.

همچنیــن، بــر اســاس مفــاد 
ایــن دســتورالعمل، صندوق هــای 
قرض الحســنه بر مبنای سرمایه نقدی 
مــورد نیاز برای تاســیس و فعالیت به 
سه دسته شامل کوچک با  350 میلیون 
تومان، متوســط با یک میلیارد تومان و 
بزرگ با سه میلیارد تومان تقسیم شده اند 
که سرمایه نقدی مورد نیاز باید تماماً قبل 

از صدور اجازه نامه تاســیس پرداخت 
شده باشد.

طبق آنچه بانــک مرکزی اعلام 
کــرده، صندوق های قرض الحســنه 
کوچک، متوســط و بزرگ موجود که 
قبــل از تصویب این دســتورالعمل به 
فعالیت اشتغال داشــته اند، برای اخذ 
مجوز فعالیت از بانک مرکزی، باید نحوه 
فعالیت و ســرمایه نقدی خود را با مفاد 
دستورالعمل یاد شده تطبیق دهند و در 

گام اول بایستی به ترتیب دارای حداقل 
سرمایه ۱00 میلیون تومان، 400 میلیون 
تومــان و یک میلیارد تومان باشــند و 

حداکثر ظرف مدت یکسال پس از اخذ 
اجازه فعالیت، سرمایه خود را حداقل به 

مبالغ مقرر افزایش دهند.

گروه اقتصادی - مدیرکل دفتر 
راهبری و نظارت بر انتقال و توزیع برق 
وزارت نیرو گفت: برنامه های تدوین 
شده در جلسه های تخصصی برای سال 
آینده بلافاصله بعد از تابســتان آماده و 

هم اکنون در حال اجرا است.
»عبدالصاحــب ارجمند« افزود: 
ایــن برنامه وزارت نیرو در چند محور 
مختلف از جمله افرایش ظرفیت تولید 

برق، تعمیرات و آماده سازی نیروگاه ها، 
موضوع مدیریت و بهینه سازی مصرف، 
توسعه شبکه های انتقال و فوق انتقال، 
اخذ مجوزهای لازم از مراجع مربوطه 
و اطلاع رســانی و فرهنگ سازی برای 
جلب مشــارکت داوطلبانه مشترکان 
اســت.وی درباره تأمین برق پایدار در 
زمســتان، ادامه داد: با برنامه ریزی های 
انجام شــده برای موضوع تأمین برق 

زمستان سال جاری، نیروگاه ها آمادگی 
کامل برای تأمین برق موردنیاز را داشته 
و در زمینه ظرفیت آماده بکار نیروگاهی 
هیچ مشکلی نداریم و در صورت تأمین 
سوخت، بدون محدودیت تأمین برق 

صورت می پذیرد.
مدیــرکل دفتر راهبری و نظارت 
بــر انتقال و توزیع بــرق وزارت نیرو 
خاطرنشان کرد: برنامه ریزی تعمیرات 

به نوعی است که نیروگاه های حرارتی 
و اتمــی در دســت تعمیر هســتند، 
به طوری که می توانیم بار شبکه را کنترل 

کنیم.
به گفته ارجمند، هماهنگی خوبی 
با وزارت نفت برای تأمین ســوخت 
زمســتانی نیروگاه ها شــکل گرفته و 
امیدواریم بتوانیم ســوخت مایع را به 
شــکل مناســبی ذخیره کنیم تا دچار 

محدودیت نشویم.
وی ادامــه داد: البته این موضوع 
بستگی به نوع وضعیت سرمای زمستان 
دارد کــه در این زمینــه باید تمهیدات 
لازم برای تأمین برق مشترکان خانگی، 
نیروگاه هــا و غیــره صــورت گیرد. 
درهرصــورت همکاری مــردم برای 
مدیریت مصرف در حوزه گاز و برق را 

لازم خواهیم داشت.

مدیرکل دفتر راهبری و نظارت بر 
انتقال و توزیع برق وزارت نیرو افزود: 
برای تعمیرات نیروگاه ها برنامه ریزی 
زمان بنــدی داریــم و برنامه ریزی این 
تعمیرات به گونه ای اســت که منطبق 
با محدودیت های گاز در اســتان های 
مختلف و میزان و نحوه تأمین سوخت 
مایع جهت تعمیرات از مدار خارج ولی 

سایر نیروگاه ها به مدار می آیند.

از سوی بانک مرکزی:

شرایط تأسیس صندوق های قرض الحسنه تک شعبه ای ابلاغ شد

مدیرکل دفتر راهبری و نظارت بر انتقال و توزیع برق وزارت نیرو:

برنامه های صرفه جویی در مصرف برق در حال اجرا است

گروه اقتصادی - وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد: وزارت جهاد قصد دارد 
با شناسنامه دار کردن بسترهای تولید به سمت محصول کشاورزی، باغی و دامی 
ســالم برای مردم برود. سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی در حاشیه 
همایش روز جهانی غذا، گفت: غذای سالم برای ما بسیار حائز اهمیت است و 
هرچه برای تولید محصول سالم هزینه شود از هزینه های درمان کاسته می شود.

وی افزود: تلاش وزارت جهاد کشاورزی این است که با صیانت از بسترهای 
تولید و شناسنامه دار کردن بسترهای تولید به سمت محصول کشاورزی، باغی و 

دامی سالم برای مردم برویم تا با خیال راحت از محصولات استفاده کنند.
وی با اشــاره به تولید مرغ آرین عنوان کرد: تولید مرغ آرین در دو بخش 
تحقیقاتی و حمایتی فعالیت انجام می شــود که در بخش اول سازمان تحقیقات 
و معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری اقدامات لازم جهت اصلاحات 
ژنتیکــی را انجــام می دهند و در بخش حمایتی هم در بازار قیمت مرغ آرین ۱2 
درصد بیشتر است و صادرات به مرغ آرین داده می شود. وی همچنین افزود: لایحه 
آبخیزداری در وزارت جهاد کشــاورزی و سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری به 
اتمام رسیده است. وی افزود: این لایحه اقدام مشترکی مابین سازمان منابع طبیعی 
و آبخیزداری، پژوهشــکده آبخیزداری و حفاظت خاک در سازمان تحقیقات و 
نخبگان حوزه دانشــگاهی بوده اســت و تلاش شد که نظرات جمع در آن دیده 
شــود، این لایحه در حال حاضر در کمیسیون زیربنایی دولت است و به زودی 
به صحن دولت خواهد آمد و در نهایت به مجلس ارســال می شــود.وزیر جهاد 
کشاورزی با بیان این که امسال در خصوص رفع گرد و غبار ۱00 هزار هکتار را 
در برنامه داریم، گفت: این رقم در سال گذشته ۸5 هزار هکتار بود، اما تلاش شد 
با توجه به محدودیت های مالی این مسیر و هدف به درستی پیش برود و بتوانیم 

به تعهد خود عمل کنیم.

وزیر جهاد کشاورزی:

محصولات غذایی هم شناسنامه می گیرند

گــروه اقتصادی - رئیس هیات 
عامل صندوق توســعه ملی از امضای 
نخســتین قرارداد تسهیلات مانایی به 
بخش خصوصی به مبلغ هفت میلیون 
یورو خبر داد و گفت: حدود 25 درصد 
از تسهیلات صندوق توسعه ملی معوق 
شــده که برای بازپرداخت آن از بانک 
مرکزی درخواست کردیم طبق قانون، 
حساب سه بانک را مسدود و معوقات 

ما را برداشت کند.
مهدی غضنفری در مراسم امضای 
نخستین قرارداد تســهیلات مانایی با 
بخــش خصوصی اظهار کــرد: این که 
موضوعی مانند پرداخت تســهیلات 
مانایی شــش ماه پــس از تصویب در 
حالی اجرایی شده، خبر خوبی است و 
نشان می دهد که برخلاف دستگاه های 
دولتی که اینرسی سازمانی بالایی دارند و 

سرعت اجرایی آنها پایین است توانستیم 
در مدت زمان کوتاهی تسهیلات مانایی 
را در اختیار بخش خصوصی قرار دهیم.  
وی افــزود: تفاوت تســهیلات 
مانایی با تســهیلات ارزی و ریالی این 
است که در گذشته صندوق توسعه ملی 
تسهیلات ارزی را ریالی طبق ضرورت 
به متقاضیان پرداخت می کرد اما از این 
به بعد می توانیم بگوییم تسهیلات هم 
ریالی هم ارزی می تواند قابل پرداخت 
باشد به معنای این که تسهیلات مانایی 
در واقع تســهیلات ریالی متصل به ارز 

است.
وی ادامــه داد: البته در این فرآیند 
نمی خواهیم ریســک تسهیلات را به 
بخش خصوصی منتقــل کنیم اما باید 
بخش خصوصی و صندوق توسعه ملی 
به یکدیگر کمــک کنند تا بتوانیم یک 

فرآینده بالنده را بسازیم.
رئیس هیــات عامــل صندوق 
توســعه ملی اظهار کرد: گرچه بخش 
خصوصی مانند بخش دولتی اینرسی 
سازمانی ندارد اما در زمان بازپرداخت 

باید حواسش به تعهدی که داده باشد.
غضنفری همچنین درباره چگونه 
پرداخــت تســهیلات مانایی تصریح 
کرد: تســهیلات مانایــی در واقع پلی 
بین تســهیلات ریالی و ارزی اســت 
که محاســبات آن ارزی و مبادلات اش 
ریالی برنامه  ریزی شــده اســت، چرا 
که ســرمایه  گذارانی که به تسهیلات 
صندوق توســعه ملی نیاز دارند در کل 
فرآیند سرمایه  گذاری تنها به تسهیلات 
ارزی نیاز ندارند بلکه تسهیلات ریالی 
هم می خواهند. اما از ســوی دیگر اگر 
صندوق توســعه ملی تنها تسهیلات 

ریالــی پرداخت کند و آن مطالباتش را 
به صــورت ریالی بگیرد در بازه زمانی 
مشخص همواره کوچک خواهد شد تا 
به سرنوشت حساب ذخیره ارزی دچار 
شود. اما حساب متصل به ارز با یکدیگر 

حرکت می کند این مشکل را ندارد.
وی تاکید کرد: صندوق توســعه 
ملی بازتعریف هیچ نهاد دیگری مانند 
بانک نیست و در واقع متولی و پشتیبان 
امر توسعه در کشــور است اما توسعه 
زمانی اتفاق می افتد که سرمایه  گذاران 
به موقع تسهیلات خود را بازپرداخت 
کند تا بتواند در اختیار تولید کنندگان و 
سرمایه گذاران دیگر قرار گیرد و تکرار 

این فرآیند است که ما را به سمت توسعه 
حرکت می دهد.

رئیس هیــات عامــل صندوق 
توسعه ملی ادامه داد: مقام معظم رهبری 
به صندوق توســعه ملی اجــازه نداده 
است که در طرح ها و پروژه های دولتی 
سرمایه  گذاری کند مگر در موارد خاص 
البته باید منتظر باشیم تا صندوق توسعه 
ملی با هر یک از ابزارهای مالی به عنوان 
یک نهاد توسعه دهنده در خدمت مردم 

باشد.
امســال ۳00 میلیــون دلار 
تسهیلات مانایی پرداخت می شود
غضنفری اضافه کرد: طبق قانون 

بانک ها می توانند تا ســقف ۱0 درصد 
تسهیلاتی که برایشــان در نظر گرفته 
شده را به صورت مانایی پرداخت کنند. 
در سال جاری سه میلیارد دلار از منابع 
صندوق از طریق بانک ها تســهیلات 
داده خواهد شــد که 300 میلیون دلار 
آن می تواند به صورت مانایی پرداخت 
شود؛ بنابراین سهم بانک خاورمیانه به 
عنوان یکی از بانک های عامل 30 میلیون 
دلار است.وی افزود: بخش خصوصی 
مذکور که در این جلســه حضور دارد 
هفت میلیون دلار از سهم این بانک عامل 
را دریافت خواهد کرد که معادل ریالی 
آن 200 میلیارد تومان می شود. البته در 

زمان بازپرداخت این تسهیلات بخش 
خصوصی مورد نظر باید معادل هفت 

میلیون دلار را به صندوق بازگرداند.
غضنفری در پاســخ به ســوالی 
مبنی بر این کــه اگر بخش خصوصی 
پس از دریافت تسهیلات مانایی نتواند 
صادرات داشــته باشد یا مشکلی برای 
صادراتــش به وجود آیــد چه اتفاقی 
خواهــد افتاد، گفت: شــرط دریافت 
تسهیلات ارزی صادرات محور بودن 
است اما تسهیلات مانایی با تسهیلات 
ارزی تفــاوت دارد و اگــر وام گیرنده 
درآمدی داشــته باشد که بتواند گپ به 
وجود آمده بیــن ریال و دلار را پر کند 

مشکلی برای او به وجود نخواهد آمد.
نخستین قرارداد تسهیلات مانایی 
امــروز به مبلغ هفت میلیون دلار با یک 
بخش خصوصی به امضاء رسید که در 
قالــب طرح این بخش خصوصی قرار 
است سالانه ۱00 هزار تن آهن اسفنجی 
تولید شــود که در صنعت فولاد کاربرد 

مهمی دارد.

گروه اقتصــادی - مدیرعامل 
ســازمان بنادر و دریانــوردی اظهار 
داشــت: در حال حاضر کشورهای 
چین، ازبکســتان، قزاقستان و روسیه 
برای ورود به بندر شــهید بهشــتی 
چابهار درخواســت هایی داشتند که 
مذاکــرات جدی هم بــا چینی انجام 
داده ایم. علی اکبر صفایی درباره گلایه 
صاحبان بار و تجــار درباره طولانی 
بودن تردد کشتی ها بین بنادر شمالی 
و بنادر روسیه بطوریکه طبق گفته دبیر 
انجمن کشــتیرانی  یک کشتی ایرانی 
حداکثر ۱.5 سرویس در ماه می تواند 
در این مسیر انجام دهد، اظهار داشت: 
معطلی در این مســیر وجود ندارد و 

خط لاینر در خزر فعال هستند و تمام 
ترددهای باری در این مســیر در حال 
انجام هســتند به طوریکه تردد کشتی 
باری درمسیر رفت در 5 روز به انجام 
می رســد و البته عملیات بندری به آن 
اضافه می شــود. وی در پاسخ به این 
سوال که مدت زمان عملیات بندری 
در بندر آســتاراخان روســیه چقدر 
اســت؟ ادامــه داد: برنامه زمان بندی 
کشــتی لاینر تعریف شــده و وجود 
دارد و مدت زمان تردد بسیار کمتر از 
آنچه که گفته شده، بوده  است و مسیر 
تردد از بنادر شمالی تا بندر قزاقستان 
با احتساب اینکه در طول مسیر در دو 
بندر هم توقف داشته باشند تنها ۶ روز 

زمان می برد و اگر کشتی از بندرانزلی 
به طور مستقیم به آستارا خان روسیه 
حرکت کند مدت زمان سیر بیشتر از 
5 روزه بیشــتر نیست اما مدت زمان 
پهلوگیری و عملیات بندری به میزان 
تخلیه و بارگیری بســتگی دارد و در 
برخی مواقع کشــتی در لنگرگاه بنادر 

به دلایل متعدد متوقف می شود.
مدیرعامــل ســازمان بنــادر و 
دریانوردی درباره ســرمایه گذاری 
روس ها در بنادر شمالی ایران گفت: 
روس هــا وارد ســرمایه گذاری در 
بخش لجســتیک ایران شدند و برای 
ســرمایه گذاری در حــوزه به دلیل 
مشکلات ایجاد شده پس از جنگ با 

اوکراین، جدی هستند. به طوریکه تا 
به  امروز ۱2 جلسه بررسی موضوعات 
مرتبط با سرمایه گذاری در بنادر ایران 
را با روس ها پشــت سرگذاشــته ایم 
امــا هنوز ارزش قــرارداد و جزییات 
آن مشخص نیســت. صفایی درباره 
ضرورت لایروبی ولگا تاکید کرد: در 
حال حاضر مشــکل تردد به روسیه و 
بنادر روسی لایروبی ولگا است و این 
باره جلســات و مذاکراتی با روس ها 
داشتیم و روس ها بر مناقصه لایروبی 

ولگا کار می کنند و شرکت های ایرانی 
هــم در مناقصه لایروبی ولگا حضور 
دارند . معاون وزیر راه و شهرســازی 
با بیــان اینکه باید عمق مناســب در 
خزر برای تردد کشتی ها ایجاد شود، 
ادامه داد: تراز آب دریای خزر به ۱.5 
متر کاهش پیــدا کرده که این کاهش 
عمق بر عملکرد بنادر شــمالی موثر 
بوده به ویژه بنادر شمالی دریای خزر 
کــه عمق آنها کمتر اســت، از این رو 
روس ها لایروبی ولگا را در دســتور 

کار دارند. وی با اشــاره به اثرگذاری 
حمل و نقل دریایی در رونق کریدور 
شــمال- جنوب اظهار داشت: برای 
فعال شــدن کریدور شمال- جنوب 
باید ظرفیت نــاوگان دریایی خزر به 
ویژه کشتی رو-رو افزایش یابد. البته 
در حال حاضر ظرفیت ناوگان دریایی 
کشورمان به بیش از 30 میلیون رسیده 
و برای نوســازی ناوگان به ساخت و 

خرید ۱50 فروند کشتی نیاز داریم. 
مدیرعامــل ســازمان بنــادر و 

دربــاره  همچنیــن  دریانــوردی 
درخواســت شــرکت های خارجی 
برای اپراتوری در بندر شهید بهشتی 
چابهار گفــت: برای اپراتوری جدید 
در بندر چابهار با چند کشور در حال 
مذاکره هســتیم و امــا فرایند مذاکره 
طولانی اســت چراکه اساسا معمولا 
مذاکرات برای سرمایه گذاری زمان بر 
اســت و نکته مهم این اســت که ما 
علاقه مند هستیم که بخش خصوصی 
این کشــورها وارد بنادر ایران شوند. 

در حــال حاضر کشــورهای چین، 
ازبکستان، قزاقســتان و روسیه برای 
ورود به بندر شــهید بهشتی چابهار 
درخواست هایی داشتند که مذاکرات 

جدی هم با چینی انجام داده ایم.

رئیس صندوق توسعه ملی اعلام کرد؛

درخواست مسدودی حساب ۳ بانک برای بازپرداخت معوقات

مدیرعامل سازمان بنادر خبر داد:

مذاکره با چینی ها برای ورود به بندر چابهار
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